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Slovo úvodem 
 

Milí čtenáři, vážení spoluobčané, 
 

držíte v rukách poslední vydání Hlasu 
Lišovska v roce 2021. A jak bývá na konci roku 
zvykem, budeme hlavně bilancovat. Na úvod nás 
Aleš František Plávek ve svém zamyšlení krátce 
seznámí s jednáním, kterého se zúčastnil. Záro-
veň tím představí návrh řešení jednoho problému 
s Lišovským zpravodajem, který nakonec bohužel 
nebyl přijatý. 
 Martin Filip naproti tomu ve svém článku 
shrne uplynulý rok nejen z pohledu voleb, které 
letos proběhly. Pro mnohé bude též zajímavé 
srovnání mezi celou republikou a Lišovem. 
 Se zářijovou schůzí Zastupitelstva města 
Lišov nás krátce seznámí Jan Kresan. Ačkoliv 
bylo toto zasedání relativně krátké, dozvíme se, 
který bod celou dobu tolik rezonoval. 
 Svůj stručný pohled na uplynulý rok, 
z hlediska působení zastupitelů KDU-ČSL, nám 
představí Tomáš Kiml. Každý čtenář si pak může 
sám udělat představu, jestli jejich práce a snažení 
má smysl. 
 Letos uplynulo přesně deset let, kdy 
proběhla architektonická soutěž na revitalizaci 
lišovského náměstí. Bohužel, toto prostranství je 
stále ve stejném stavu jako tenkrát, přestože 
vítěz soutěže a podoba soutěžního návrhu jsou 
známy. K tomu připojuje svůj komentář, krátce 
doplněný o historii, Michal Koblížek. 

Na závěr se Ondřej Kubala zamýšlí nad 
(ne)existencí starších zvukových záznamů ze 
zasedání Zastupitelstva města Lišov. Je stále vše 
v pořádku tak, jak se to hlásá? 

Do dalších měsíců následujícího roku si 
nadělme nejen ta přání, která zaznívají v násle-
dujících příspěvcích, ale hlavně to, aby rok 2022 
byl co nejvíce v pořádku. 

 
Váš redakční tým 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 
 

 

Dvouměsíční zamyšlení s koncem roku 
 

Význam toho, proč vlastně slavíme svátky, se 
poslední dobou stále častěji vytrácí. Jeden střídá 
druhý a se svou podstatou se mnohdy míjejí. 
Máme nějaký ten den volna, ale proč vlastně, to 
jde mimo nás. Stačí se podívat na poslední dva 
měsíce. Na listopad s připomínkou svobody 

a demokracie, tedy s pojmy, jež si tolikrát vykládáme každý po 
svém. Na prosinec, začínající adventem, který by měl být přesným 
opakem shonu a balastu, viděného všude kolem sebe. Navzdory 
tomu, že sama podstata očekávání vánočních svátků tkví v pravdě, 
lidské prostotě a otevřenosti. A v tajemství. 

Od svátků nyní mírně odbočím. V právě končícím roce jsem 
se zúčastnil jednání se zástupci komise pro vydávání radničního 
periodika. Tedy Lišovského zpravodaje. Zcela nestranně a otevřeně 
jsem navrhoval zřízení pravidelné rubriky pro všechny zastupitele 
a členy finančního i kontrolního výboru, proti níž členové redakce 
neměli zásadní námitky. Proč taky. Podobnou rubriku mají jinde, 
můžeme ji mít i u nás. Přispívali by do ní jak opoziční a koaliční 
zastupitelé, tak i členové obou výborů, a občan, potažmo volič, by 
si pak mohl vytvořit svůj náhled na dílčí problémy. Tedy, pokud si 
umíme připustit, že nějaké problémy máme. Zůstala by otevřená 
a přístupná napříč volebními obdobími, což považuji za velmi dů-
ležité. Jenomže ejhle, o popsaném návrhu nerozhoduje zastupitel 
ani jeho kolegové, dokonce ani komise samotná, nýbrž rada města, 
jíž byl postoupen. O výsledku neinformuje rada ani komise, nýbrž 
tajemník městského úřadu. Podstata tu zjevně netkví v otevřenosti, 
nýbrž v tajemství, avšak, na rozdíl od toho vánočního, v nežádou-
cím. Zkrátka a dobře, návrh byl zamítnut. 

Stejně jako se vytrácí obsah pojmu demokracie, vytrácí se 
i podstata fungování radničního periodika. Pravidla pro jeho 
vydávání, jakkoliv nedávno novelizovaná, přitom nelze považovat 
za transparentní. Jsou totiž mocensky navázána jen na úzký okruh 
lidí v městské radě. Pravda, může to být i výhodné. Pro někoho. 

Periodikum se podle takových pravidel stává politickým 
nástrojem, prohlubuje sociální deprivaci, a to není dobré. Současný 
stav širší diskuze a informovanosti občanů ze strany radnice je 
nedostatečný a neobjektivní, o čemž jsme se za poslední měsíce 
přesvědčili již několikrát. Svobodu i demokracii si vykládáme po 
svém, advent i Vánoce halíme do zbytečného balastu. Hlavnímu 
informačnímu zdroji města tolerujeme podbízivé, leckdy nicneří-
kající zprávy, které již tolikrát překročily hranici pravdy, lidské 
prostoty a otevřenosti. Jen proto, že se to hodilo ku prospěchu 
vybraných lidí či jedince, že měly ovlivnit veřejné mínění a usměrnit 
všechny v krocích po jediné správné cestě. Jen proto, že nezbylo 
místo pro konfrontaci názorů a výklad obou listopadových pojmů. 
Pouhé holedbání se hmotnými výdobytky a rozvojem bez dialogu 
a myšlenkového a demokratického základu však nepatří do 
svobodné společnosti. Spokojíme-li se s takovým stavem, přijmeme 
žebříček falešně nastavených hodnot a ohrozíme tím nejen sebe, 
ale i generace budoucí. 

Zažitím poselství dvou posledních měsíců v roce zkusme 
ukončit ten s letopočtem 2021. Abychom do toho následujícího mo- 
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hli vkročit vnitřně obohacení. Jsem totiž přesvědčený 
o tom, že to v nejbližších časech budeme potřebovat více 
než kdy jindy. 

Přeji všem požehnané Vánoce i nový rok s díky za 
Vaši přízeň. 

PhDr. Aleš František Plávek 
zastupitel města Lišov 

Cesta ke změně …? 

Rok 2021 se pomalu blíží ke svému 
konci a nezbývá, než rozjímat jaký vlast-
ně byl. Na jedné straně byl plný práce 
a poctivého úsilí, přinesl však i složité 
pandemické situace a bolest s tím spoje-
nou. Pro politické strany byl tento rok 
skutečným milníkem a bojem o budouc-
nost naší země. Ano, v tomto roce pro-
běhly volby do poslanecké sněmovny, 

a byl to vskutku lítý boj. Byli jsme svědky obav z migrační 
vlny, viděli antivax kampaň, na povrch vyplouvaly kauzy 
pana premiéra, a dokonce nás pobavila i hustá dvojka 
z dílny sociální demokracie. Já osobně jsem k těmto vol-
bám vzhlížel s nadějí, že přijde změna. Vadí mi kauzy typu 
otrávení řeky Bečvy (bez nalezeného viníka) anebo dotace 
proplacené podnikům premiéra republiky, které byly 
uděleny v rozporu s evropským právem a dobrými mravy. 
Dlouhodobě hlásám, že je nutné omezit dotace pro 
multimiliardové podniky po celé Evropské unii a vnímám 
jako zásadní snahu zefektivnit vynakládání veřejných pro-
středků. Potíže, jež nám přináší Covid-19, nejen ohrozily 
finanční stabilitu některých podnikatelů, ale také běžného 
občana. Vidím intenzivní inflační tlaky, které vláda Andreje 
Babiše neřešila, včetně pádu některých dodavatelů 
energií. Vše je dražší a energie se stává pro významnou 
skupinu lidí cenově nedostupná. Věřil jsem, že přijde zlom. 

Volby konané 8. a 9. října skutečně přinesly mož-
nost změny. K urnám dorazilo 65,43 % (Lišov 67,83 %) 
voličů a zásadně změnili kurz naší politické scény. Poprvé 
za můj život se do poslanecké sněmovny nedostala 
KSČM, a ČSSD ve volbách také neuspěla. Vítězem voleb 
se stalo hnutí SPOLU, tedy ODS, KDU-ČSL a TOP 09 se 
ziskem 27,79 % (Lišov 29,99 %) a v současné době 
sestavuje vládu s uskupením PIRÁTI/STAN, které získalo 
15,62 % (Lišov 16,04 %). Celkové výsledky umožňují se-
stavit většinovou vládu se 108 poslanci. Velmi bych chtěl 
poděkovat za účast ve volbách a obzvlášť za hlasy, díky 
nimž je KDU-ČSL nejsilnější ve své novodobé historii. 
Nově vznikající vláda je silně pravicově orientovaná, a pro-
to KDU bude suplovat levicovou politiku tak, aby nebyli 
opomíjeni důchodci, sociálně slabí a handicapovaní. KDU 
bude nadále chránit klasický model rodiny proti chiméře 
mnohopohlavního světa a také udělá vše pro zachování 
tradic naší společnosti i způsobu našeho života. 

Děkuji za podporu v průběhu předvolební kampa-
ně, přeji Vám všem poklidné prožití vánočních svátků 
a šťastný nový rok, který, jak doufám, přinese v mnoha 
ohledech pozitivní změny a návrat zdravého rozumu nejen 
na celostátní úrovni, ale i v komunální politice. 
 

Ing. Martin Filip 
člen finančního výboru města Lišov, krajský tajemník KDU-ČSL 

 
Zápisky ze 14. zasedání Zastupitelstva města Lišov 

 
Dne 20. září 2021 se konalo další 
zasedání zastupitelstva města, na po-
řadu bylo tentokrát jen pár bodů. A jeden 
důležitý, nad nímž proběhla rozprava již 
na minulých schůzích. Jednalo se 
o změnu územního plánu č. 3, která řeší 

lokalitu Lazna. Noví majitelé pozemků tu původně 
plánovali areál pro průmysl či skladování. Po petici 
a připomínkách občanů však od původního návrhu upustili 
a lokalitu chtějí nyní přeměnit na obytnou zástavbu. 
V tomto duchu byla zastupitelům změna územního plánu 
představena. Vedení města si taktéž nechalo zpracovat 
dopravní studii pro danou lokalitu. Na schůzi zastupitelstva 
přišli občané, kteří nesouhlasí hlavně s dopravní studií, 
protože nerespektuje vlastnické právo. Zastupitelům 
sdělili, že své pozemky pro plánované komunikace městu 

neprodají. I přes nejasnost, jak bude skutečně v budoucnu 
lokalita dopravně obsluhována, však zastupitelé SNK 
Lišovsko, ČSSD, KSČM a ODS změnu ÚP schválili. 
Neprošel ani návrh na usnesení zastupitele Jana Kresana 
(nez. za KDU-ČSL), aby po vzoru ostatních lokalit, jako 
U Školy, Na Větrníku, U Sportcenta či v Čechově ulici, byla 
pro dané rozsáhlé území vypracována území studie. 

Argumentem členů vedení města byl fakt, že tam 
majitele pozemků znají, mají dostatečné prostředky na 
regulaci území, a proto není v tomto případě územní 
studie potřeba. Návrh na nutnost vypracování územní stu-
die tedy většina zastupitelů nepodpořila, resp. většina 
z nich se zdržela hlasování. 
 

Ing. Jan Kresan 
zastupitel města Lišov

Úspěchy či neúspěchy? 

 
V prvním letošním čísle Hlasu Lišovska 
jsem se zamýšlel nad krásou našeho 
města a okolí a zmínil několik nápadů na 
vylepšení života v něm. Rok utekl jako vo-
da a opět se ohlížíme, čím jsme městu 
a obyvatelům přispěli. Vím, jsou tu mnozí, 

kteří se nás nestydí veřejně pomlouvat, že nic neděláme, 
že jen tlacháme a boříme, co jiní stavějí. Ale je třeba na 
takové řeči nedat a dál pracovat ku prospěchu druhých. 
A právě oni druzí se na nás často obracejí s prosbou 
o pomoc a podporu, a nemyslím si, že jen kvůli naší výzvě 
ve zmíněném článku letošního prvního čísla Hlasu 
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Lišovska, ale i proto, že se opravdu snažíme něco změnit 
k lepšímu. 
 A protože je tedy ten konec roku, a my se ohlížíme 
zpět, budu zde i já jmenovat konkrétně dva případy, jež se 
mi (samozřejmě kromě pár dalších drobností) zdají nej-
důležitější. První věc je asi všem velmi dobře známa, pro-
tože byla několikrát v Hlasu Lišovska zmíněna. Jde o změ-
nu územního plánu v lokalitě za ulicí Lazna. A ačkoli se 
snaží někdo lživě spoluobčanům města namluvit, že jsme 
vše organizovali my (rozuměj, petici proti městu apod.), 
opak je pravdou. Občané dané lokality, kteří s původní 
změnou nesouhlasili, nás pouze požádali o podporu. Jsme 
ale velmi rádi, že mohlo nakonec dojít k domluvě ke spo-
kojenosti všech zúčastněných, byť se to mohlo zcela jistě 
obejít bez zbytečných emocí na všech stranách. Jen do-
dám, že to nebylo poprvé, co se občané cítili kvůli územ-
nímu plánu či územním studiím dotčeni na svých právech. 
 Druhá věc, o níž jsme vyvolali menší diskusi, 
a která se, alespoň podle posledního pozorování, začíná 

lepšit, jsou sběrná místa na tříděný odpad, tak často 
přeplněná nadmírou plastů a papírů z odpadních kontej-
nerů a nádob. Samozřejmě, prostor pro další zlepšení tu 
stále je, a pevně doufám, že k němu i dojde, nicméně vše 
se zdá být na správné cestě. Ostatně i my máme vlastní 
vizi odpadového hospodářství, kterou zcela jistě v něk-
terém čísle Hlasu Lišovska v příštím roce představíme. 

A protože v roce 2022 budou volby do zastu-
pitelstev obcí, můžete se na těchto stránkách těšit i na 
další body našeho programu. Ten zcela jistě nebude chtít 
ničit dobře vykonané dílo, ale navázat na něj a vylepšovat, 
co ještě pokulhává. A nemusí to být jen komunikace 
vedení města s občany nebo výše zmíněné územní studie 
a územní plán. Ale to až příští rok. Nyní vám všem chci 
popřát klidné prožití zbytku letošního roku a hlavně pevné 
nervy v této divné covidové době. 
 

Mag. Tomáš Kiml 
člen kontrolního výboru města Lišov

 

Co s náměstím? 
 

Lišovské náměstí prošlo v průběhu 
posledních 100 let výraznou proměnou. 
Za první republiky zde fungoval okresní 
soud, radnice, pošta i četnická stanice. 
Své živnosti tu provozovala řada místních 
podnikatelů. Byly zde dva hotely, lékárna 
i notář. Krátce před válkou došlo k ote-

vření nové budovy městské spořitelny. Hned vedle 
vystavěl moderní sídlo své firmy lišovský výrobce nábytku 
Felix Lokapauer. Bohužel, tyto dvě budovy byly na dlouhou 
dobu poslední. Přišla druhá světová válka a po jejím 
skončení se vývoj ubíral již jiným směrem. V roce 1949 byl 
zrušen nejen Okresní soud v Lišově, ale i městská 
spořitelna, která předala svoji budovu poště. Došlo 
ke znárodnění většiny živností, život se postupně stěhoval 
jinam. Negativní vývoj se nezastavil ani po roce 1989, kdy 
narůstající provoz na hlavní ulici nepříjemně rozetnul 
město na dvě části. Roku 2007 se z náměstí odstěhovala 
i pošta, v jejích prostorách nyní funguje večerka. 

Postupné vylidňování historických center měst je 
celoevropský problém. Lidé dávají přednost pohodlnějšímu 
bydlení v jejich okrajových částech. Podnikům nevyhovuje 
omezená dopravní obslužnost. Do neperspektivních lokalit 
se majitelům nechce investovat, obyvatelé je postupně 
opouštějí, což vede k dalšímu úpadku. Řada místních 
samospráv se tomuto trendu snaží čelit cílenými inves-
ticemi, které mají za cíl zanedbané části měst zatraktivnit 
a dát jim novou funkci. Jasně deklarovaný záměr města na 

zlepšení dané lokality může znovu přilákat soukromé 
investory a podnikatele, kteří dají lokalitě nové využití. Ne-
gativní trend tak není nevyhnutelný a je možné jej zvrátit. 

Domnívám se, že právě takovým projektem by pro 
Lišov měla být revitalizace náměstí. Potřebu jeho celkové-
ho zlepšení pociťují naši občané dlouhodobě. Asfaltové 
chodníčky pocházejí ze 70. let. Památkově chráněná so-
cha sv. Anny vyžaduje renovaci. Celkovému dojmu nepro-
spívají ani přeplněné kontejnery u bývalé herny Cotton. Již 
roku 2011 byla vypsána architektonická soutěž na jeho 
novou podobu a vypracovány tři návrhy, se kterými se měli 
občané možnost seznámit. Ve veřejné anketě byl jako 
nejlepší zvolen návrh kanceláře Atelier A1, jako druhý se 
umístil návrh Ing. arch. Martina Vebera, a na třetím místě 
návrh atelieru City Upgrade. Bohužel, žádný z těchto ná-
vrhů nebyl dosud zrealizován a další plány nejsou jasné. 

Že pěkně upravená náměstí nejsou pouze 
výsadou velkých měst, se můžeme přesvědčit například 
v Ševětíně nebo Kaplici. Obě tyto obce mají citlivě 
opravená náměstí, která jsou jejich skutečnou vizitkou. 
Doufejme, že nedávná rekonstrukce budovy radnice 
a restaurace Na Obci byla prvním krokem, a že úprava 
veřejného prostranství náměstí bude následovat. Věřím, 
že i menší investice může výrazně zlepšit současný stav. 
Zaslouží si to nejenom náměstí, ale především občané 
našeho města. 
  

doc. Michal Koblížek, Ph.D. 
občan města Lišov

 

Šlendriánství? Lajdáctví? Nekompetentnost? 
 

Dne 13. října 2021 požádal jeden z kolegů 
zastupitelů, na základě zákona o svo-
bodném přístupu k informacím, Městský 
úřad Lišov o kopie zvukových záznamů ze 
schůzí Zastupitelstva města Lišov, 
počínaje schůzí zastupitelstva č. 5/2011 až 
do schůze č. 6/2019, tj. za období, kdy 

tyto záznamy byly pořizovány. Musím říci, že jsem byl 
nemile překvapen odpovědí tajemníka městského úřadu, 
že zvukové záznamy od roku 2011 až do 24. září 2018 
byly smazány, a že byly pořizovány jen za účelem 
vyhotovení zápisu. Co spatřuji jako značně problematické? 

Podle Jednacího řádu Zastupitelstva města Lišov 
z roku 2011 jsou zvukové záznamy nedílnou přílohou 
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zápisu. Každý zápis ze zasedání zastupitelstva, který jsem 
prošel, se odkazuje na zvukový záznam. V každém zápisu 
se najde poznámka „Rozprava: (podrobnosti viz zvukový 
záznam jednání ZM)“. I nový jednací řád ZM z letošního 
roku obsahuje článek, že zvukový záznam je nedílnou 
součástí zápisu ze schůze zastupitelstva města. 

Ptáte se, k čemu potřebuje zastupitel starší 
zvukové záznamy? Například bodem č. 6 zápisu 
č. 20/2018 z jednání zastupitelstva z minulého volebního 
období byl Návrh studie řešení domova pro seniory. Téma 
„Domov pro seniory“ bylo součástí již několika jednání 
zastupitelstva města i v tomto volebním období. Podle 
odpovědi pana tajemníka byl též zvukový záznam z tohoto  

jednání smazán. Paradoxně i tento zápis má v bodě č. 6 
poznámku „Rozprava: (podrobnosti viz zvukový záznam 
jednání ZM)“. Rozprava, v níž zazněly i názory a připo-
mínky občanů, je údajně smazána, nemluvě o celém 
jednání, týkající se tohoto bodu. 

Je tedy zcela alarmující, že vůbec mohlo dojít ke 
smazání výše zmíněných záznamů. Že by šlendriánství? 
Lajdáctví? Nebo snad nekompetentnost některých pracov-
níků městského úřadu? Nedej Bože … záměr? 
 
 

Ing. Ondřej Kubala 
zastupitel města Lišov, předseda MO KDU-ČSL Lišov 

 

 

 

 

Víte, že ... 

 … město si zaplatilo reklamu v Budějcké drbně, řádově za tisíce Kč? Poněkud drahá PR jednoho místního politika, 
nezdá se vám? Poté byla redakčně zrecyklována v Lišovském zpravodaji 5/2021. Ale nebojte, to už bylo zadarmo. 

 … parkovací místa vznikají ve městě hlavně na papíře, ale přímo v Lišově nedávno vznikly naopak nové plochy 
na komunikacích, kde se parkovat (stát) nesmí? Všimli jste si například nového žlutého vodorovného dopravního 
značení na silnici u restaurace U Svatého Floriánka?  

 … v Dolních Slověnicích zůstalo po klasicistní faře jen zbořeniště se zcela nevhodným dopravním ohrazením? A že už 
je to přes rok, co jsme veřejně vyzvali starostu města k omluvě za lži vedené proti opozici právě v souvislosti s farní 
budovou? Po faře a po omluvě ani památky! 

 … je pozastavené stavební řízení obchvatu Lišova a Štěpánovic kvůli výkupu pozemků v úseku na Vraníně? 

 … komise pro Lišovský zpravodaj se rozrostla o nového člena? Možná jste se chtěli stát jejími členy také vy, ale asi 
jste nesplňovali odborná kritéria. 

 Hlas Lišovska. Redakce: Ing. Ondřej Kubala, Ing. Jan Kresan, PhDr. Aleš František Plávek, Ing. Martin Filip, Mag. Tomáš Kiml. Propagační 
tiskovina, není periodikem dle tiskového zákona a nepodléhá registraci. Vydává MO KDU-ČSL Lišov. Prosinec 2021. 
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ČČEEKKÁÁ  NNÁÁSS  JJEEŠŠTTĚĚ  

SSPPOOUUSSTTAA  PPRRÁÁCCEE,,  
 

aa  ttaakk  bbuuddeemmee  rrááddii,,  kkddyyžž  
ss  nnáámmii  zzůůssttaanneettee  

ii  nnaaddáállee.. 
 

PPŘŘEEJJEEMMEE  VVŠŠEEMM  

KKLLIIDDNNÉÉ  VVÁÁNNOOCCEE  

II  NNOOVVÝÝ  RROOKK  22002222!!  
 

rreeddaakkccee  HHllaassuu  LLiiššoovvsskkaa 
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